ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ

1)Αρχικά ας δούμε τις καταλήξεις          -α
                                                                       - ας
                                                                       - ε
                                                                      - άμεν
                                                                       -άτε
                                                                      - άσι(ν)
Ας σκεφτούμε τι  μας  θυμίζουν αυτές οι καταλήξεις;;;;;;
Τον Αορίστο………  η μόνη διαφορά το γ΄πληθυντικό πρόσωπο.

2)Τι  γίνεται πριν την κατάληξη
Α)
Στα φωνηεντόληκτα ρήματα πριν από τις καταλήξεις του παρακειμένου βάζουμε το χαρακτηριστικό γράμμα του παρακειμένου που είναι το -κ-και λέγεται χρονικός χαρακτήρας.   Π.χ. το ρήμα λύ-ω θα έχει κατάληξη 
-κ-α ( επειδή το τελευταίο γράμμα του θέματος είναι φωνήεν  -υ-)
λέ-λυ-κ-α
λέ-λυ-κ-ας
λέ-λυ-κ-ε
λε-λύ-κ-αμεν
λε-λύ-κ-ατε
λε-λύ-κ-ασι
( Μέχρι στιγμής μας ενδιαφέρει μόνο η κατάληξη…μην σας προβληματιζεί το  πρώτο μέρος…της λέξης..)
Τι γίνεται τώρα με τα ρήματα που είναι αφωνόληκτα;
Β) Στα χειλικόληκτα  δηλ. όσα το τελευταίο γράμμα το θέματος είναι
    π, β, φ, -πτ   η κατάληξη είναι     -φα    π.χ. γράφ-ω  γίνεται  -φα

γέ-γρα-φ-α
γέ-γρα-φ-ας
γέ-γρα-φ-ε
γε-γρά-φ-αμεν
γε-γρά-φ-ατε
γε-γρά-φ-ασιν


γ) Στα ουρανικόληκτα δηλ.  σε όσα  ρήματα το τελευταίο γράμμα του θέματος είναι:
  κ, γ, χ, ττ η κατάληξη είναι     -χα   π.χ. διώκ-ω   γίνεται      -χα
δε-δίω-χ-α
δε-δίω-χ-ας
δε-δίω-χ-ε
δε-διώ-χ-αμεν
δε-διώ-χ-ατε
δε-διώ-χ-ασιν



δ) Στα οδοντικόληκτα  δηλ. σε όσα ρήματα  το τελευταίο γράμμα το θέματος είναι:
τ, δ, θ, ζ        η κατάληξη είναι      -κα  π.χ. πείθ-ω  γίνεται  - κα

πέ-πει-κ-α
πέ-πει-κ-ας
πέ-πει-κ-ε
πε-πεί-κ-αμεν
πε-πεί-κ-ατε
πε-πεί-κ-ασι
ΣΗΜΕΙΩΣΗ ******
ΑΝ ΤΟ  ΡΗΜΑ ΣΤΟΝ ΕΝΕΣΤΩΤΑ ΑΡΧΙΖΕΙ ΑΠΟ   Χ    Φ    Τ
Στον παρακείμενο το χ γίνεται κ
                                  Το φ γίνεται π
                                  Το θ γίνεται τ          
Π.χ.  χορεύ –ω  τότε  χε –χόρευκα    ΑΛΛΑ  το χ   μετατρέπεται σε    κ 
ΑΡΑ   γίνεται    κεχόρευκα, το θύω   θέθυκα ΑΡΑ  τέθυκα  ,το φυτεύω φεφύτευκα    ΑΡΑ    πεφύτευκα

( Να μάθετε τις καταλήξεις και τις αλλαγές ανάλογα με το τελευταίο γράμμα του θέματος και  θα ακολουθήσει δεύτερο μάθημα. Οποιάδηποτε απορία δεκτή μέσω μηνυμάτων)

 





ΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΥ

 

 

1)

Αρχικά ας δούμε τις 

καταλήξεις         

 

-

α

 

                                                                       

-

 

ας

 

                                                                       

-

 

ε

 

                                                                      

-

 

άμεν

 

                                                                       

-

άτε

 

                                                                      

-

 

άσι(ν)

 

Ας σκεφτούμε τι  μας  θυ

μίζουν αυτές οι καταλήξεις;;;;;;

 

Τον Αορίστο……

…  

η μόνη διαφορά το γ΄πληθυντικό πρόσωπο.

 

 

2)

Τι  γίνεται πριν την κατάληξη

 

Α)

 

Στα φωνηεντόληκτα ρήματα

 

πριν από τις καταλήξεις του παρακειμένου 

βάζουμε το χαρακτηριστικό γράμμα του παρακειμένου που είναι το

 

-

κ

-

και λέγεται χρονικός χαρακτήρας

.   Π.χ.

 

το ρήμα λύ

-

ω

 

θα έχει κατάληξη 

 

-

κ

-

α

 

( επειδή το τελευταίο γράμμα του θέματος είναι φωνήεν  

-

υ

-

)

 

λέ

-

λυ

-

κ

-

α

 

λέ

-

λυ

-

κ

-

ας

 

λέ

-

λυ

-

κ

-

ε

 

λε

-

λύ

-

κ

-

αμεν

 

λε

-

λύ

-

κ

-

ατε

 

λε

-

λύ

-

κ

-

ασι

 

